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TOEN ZEKER EEN ELITESCHOOL OMDAT ER

rru rer Fnarus oNDERwEzEN wEno. Hee¡r
DAT IETS TE MAKEN MET HET FEIT DAT UW

MoEDERTAAL Her FRlr.¡s rs oMDAT uw
MoEDER, LÉon¡.¡e Vnruonnirn¡e r¡¡ o: ¡n-
ne¡r 1920 EEN BEKENDE Bnusselse
TONEELACTRICEW¡S?

I nderdaad, ja. Hoofdzakelijk deed
ze aan toneel, o.a. in het Théatre
des Galeries St. Hubert. Wat ze
onder andere veel heeft gespeeld
is de'Mariage de mademoiselle
Beulemans'en nog andere stuk-
ken, die ik me niet meer herinner.
Ze speelde als p ri m a don na B ruxel -

loise overal : in Frankrijk, Zwitser-
land... Datwas in de jarentwintig.
Ze heeft ook heelwat platen opge-
nomen. Sketches. ln't Brussels
dialect. Dat gebeurd e bij His Mas-
tersVoice. Direct in Hayes, Midd-
lesex Engeland.
Enkele jaren nadien speelde ze
ook in verschillende films, stille
films. Dat was vóór ik geboren ben.
Naar mijn weten zelfs in een stuk
of drie vier, dat weet ik niet zo juist
meer..

lk heb een boek met alle persarti-
kels over haar, van België, Frank-
rijk, van overal, ja. De meeste
films waarin ze acteerde waren
S. K. A. P.-producties, o.a.' 500. 000
Francd,' L'Héritiel en' Arthur fait
dufilm'. Alle in regievan Georges
en Marcel Ketterer, met H. Grignon
als cameraman, pioniers van de
Belgische filmindustrie.

Hoe rs ze oe¡¡ r¡¡ Ge¡¡r TEREcHTcEKo-

lr¡eru?

Ha, ja, dat is wat anders. Ze heeft
mijn vader leren kennen. Dat zal
wel in Gent geweestzijn, maar hoe
datdit gebeurd is... Toenwas iker
nog niet, hé.

Wrs uw vno¡R oor tcrpuR?

Absoluut niel. Mijn vader, Frédéric
Warie, was wat we nu een 'me-
neer' zouden noemen, Hij werkte
vooreen importfirmavan hout. Hij
reisde bv. naarZweden om er hout
in te kopen. Hijwas er bestuurder
denk ik, dat weet ik niet zo juist
meer. lk heb hem welaltijd horen
vertellen dat hij per boot reisde om
hout in te kopen voor een grote
firma in Gent.

Wat er zeker gebeurde, is het vol-
gende. ln die tijd was een artiest
aan het theater in een burgerlijk
milieu nietzo'goed gezien'. En dat
is de reden waarom mijn moeder,
ongelukkig genoeg, gestopt is met
haar carrière toen ze getrouwd is.
Mijn vader was 26 jaar ouder dan
zij. Dat wil al iets zeggen.
Dat was zeer spijtig. Ten andere
omdat het een tijdje goed gegaan
is - mijn vader had de middelen en
zo - maar hij is in de jaren twintig-
dertig - allesverloren doorde krach.

Nadien moest mijn moeder uitwer-
ken gaan, o.a. als 'caissière'inde
Capitole en de ldéal. Misschien
ben ik via haar later ook in de
branchegeraakt...

Wns ner vóón ore KRAaH DAT u DAN

NAAR HËT lusnrur pr G¡rua ae¡¡r
ceweesr?

lk heb er langer school gelopen.
Want ik kreeg nadien een studie-
beurs omdat mijn ouders het niet
meer konden betalen. lk ben daar
nog altijd dankbaarvoor. Daarom
ben ik nog altijd lid van hel lnstitut
de Gand, omdat ik er heb mogen
van genieten.
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Vanaf 1957 was er op dit instituut
zelfs een heuse filmschool, de eer-
ste te Gent, en een zeer actieve
Ciné-CIub voor volwassenen ge-
vestigd.

En gesülr EEN TNTERESsANTE F¡LM

OVER DE SCHOOL.

Ja, van de onderwijskant uit ge-
zien. lk heb die film - van Jean
Daskalides - uit 1958, 'Au rythme
de l'école'len andere in mijn bezit.
Vóór een jaar of twee hebben ze
die uitgegeven opvideo. Hij oogst-
te veel succes. Vooraldan bijde
ouderen. De kwaliteit ervan is niet
fameus. Maar het blijft een fantas-
tische herinnering voor mij.

Dre sruoreaeuns rEN sprJT BENT u DAN

TocH BEGTNNEN wERKEN. U scuneer
DAT U ALS LEERJONGEN BEGON IN DE

'Novl .

Ja, maar daarvoor was ik al in de
textiel terechtgekomen. lk werkte
in de UCO als'epreuvisie' in het
laboratorium. lk moest de volledi-
ge fabricage su rvei lle ren,de spoe-
len ophalen aan de machine, de
kracht van de draad meten enz.
Maar ik werkte al in de cinema,

toen al. lk werkte van 's morgens
zeven totvijf in de UCO, de Coton-
nière de Gand, daar waar nu de
parkeerruimte van de Decascoop
gelegen is. Om vijf uur trok ik dan
naareen wijkcinemaop de Brugse
poort, de Ciné Novy, in de Peterse-
liestraat (nu Blazoenstraat, tussen
het Fonteinepleintje en de Bevrij-
dingslaan).
Het weekend was dat vanaf twee
uur tot elf uur. Dat was zwaat.

Hoe xwan¡ u ÐAAR reRecnr?

lk heb me eerst gepresenteerd bij
de Gentse Radiodistributie. Maar
daar had ik op dat ogenblik niet de
nodige capaciteiten voor. Dan ben
ik in de cinema binnen geraakt.
Misschien dooreen annonceof zo,
ikweet het niet meer. De cinema,
dat trok me aan. Dat zat misschien
wel een beetje in de familie. lk
mocht er beginnen als leerjongen.
ln die tijd waren de mensen die in
zo'n wijkcinema werkten over het
algemeen elektriciens die na hun
uren ( - de man die me aannam had
een winkel, herinner ik me nog -) 's
avonds en in het weekend de 'cine-
ma gingen doen'. Die waren na-
tuurlijk zeer bang dat iemand de

cabine binnenkwam. lk heb daar
dan ook niets geleerd. lk mocht er
juist maar de films bobinneren -

met de hand (want dat deed de
operator niet graag) en films plak-
ken, maar aan de projector mocht
ik niet komen. Na enkele maanden
kreeg ik dan 'royaal' vijf frank per
uur, als helper...

WneR woo¡¡oE u oP DAT oceNeLtr?

Toen woonde ik op de Krijgslaan

lru oe rRnrureN urr DE JAREN TwrNTrc,

DERTTG NoEMDE oE Novvr'¡oc cTNEMA

Atut¡øBna..,

Ja. Maar dat was voor mijn tijd. lk
ben er pas begonnen in '39. En
toen was de Novypasvernieuwd.
Dat was destijds een zeer moder-
ne cinema, met een moderne in-
stallatie. Die bestaat sinds lang
niet meer....
ln de week waren ervoorstellingen
voor 1 frank,2frank('s namiddags
dan). Dat waren toen zeer oude
films, met kopieën die in zeerslech-
te staat verkeerden. lk herinner me
nog heel goed een film met Joe
Brown, over een velokoers. Het
ene moment zag je hem rechts - en



pag.2
Kaft van het lnterbellum film-
tijdschrift 'Le Cinéma Belgd met
Leonne Vandamme in haar
hoofdrol als molenaarsdochter
in'L'héritieÌ (1921).
(verzameling Warie, Gent)

Zeldzaam publ iciteitspamf let
van het'S.K.A.P.'-filmpro-
ductiehuis, één der pioniers van
de Belgische film, waar bij
Leonne Vandamme in drie aan-
gekondigde f i lms acteerde.
(verzameling Warie, Gent

een seconde nadien aan de andere
kant van het scherm. Dat ver-
sprong steeds maar. En de men-
sen, die protesteerden daar niet
tegen. Ten andere, er waren toen
nog cinema's die ik bezocht toen ik
op de Krijgslaan woonde, o.a. die
waar laterde Metro geweest is - de
Vierwinden heette die eerst, na-
dien Asfriden Movy, en ook die op
deZwijnaardsesteenweg, een cine-
ma van de coöperatieve Vooruit.
Daar gaven ze 's namiddags nog
voorstellingen van stomme films
voor één frank. Men zat er nog op
houten banken... in de jaren dertig!
En 's avond was er klankfilm.

Hoe wes DE'AMBTANaE DAAR, HoE

FEAGEERDE HET PUBLIEK Op ee¡,¡ pll-m?

Stil. Die films hadden enorm veel
succes. Bij overvolle zalen stond
men soms gedurende de gehele
voorstelling recht! De mensen'pro-
fiteerden' maximaal van'de cine-
ma'...

l¡l oe wr¡xc¡¡¡eMA's wAS DAT ZEKER Noc

MET cENTTMES euraeÉl

Nee, eind jaren dertig, begin jaren
veertig was dat al 2 en 3 frank. Het

pag.3
De pionierstijd van de film-
operator : de 'auto-cinema'voor
projectie op verplaatsing.
(verzameling Blomme, Gent)

De Gentse wijkcinema's City
(Noordstraat) en /deal (Wondel-
gemstraat) in de jaren 1970.
Beiden ondertussen gesloopt.
(verzameling Tanghe, Gent)

kostte in een wijkcinema iets goed-
koper dan in de Capitole of zo.

Sromoe¡¡ DE MENSEN rN DE RrJ AAN TE

sctulveru?

O ja. Op zondag stonden ze zelfs
tot buiten. Juist vóór de oorlog was
dat nog niet zo erg, maar eens de
oorlog in volle gang, dan was dat
enorm. ln de Cifybv. werd zelfs's
avonds de kassa verplaatst. En
tussen elke voorstelling moesten
wij naar beneden om de deuren
dichtte houden omdat het publiek
stampteom binnen te komen. We
stonden daarsoms metdrieom ze
tegen te houden! Datzatelkeavond
vol. En op zondag begon hetal om
twee uur:alle vier de vertonigen
zaten vol, van twee tot elf!

En noe vERLTEP HET wERK rN DE

pRo¡ecrtec¡g¡¡¡e?

We waren altijd met twee operators
in de projectieruimte. Dat was wet-
telij k zo geregeld omdat de nitraat-
f ilms zeer brandbaar waren. Wan-
neer die wet is ingevoerd herinner
ik me niet.meer - vraag me geen
datum! Slechts na de oorlog is de
onbrandbare acetaat-pel icule inge-

voerd. Van toen af aan stond de
operator alleen in de cabine - het
kon daarboven eenzaam zijn,zo'n
tien uur aan één stuk....
Films waren 'toegelaten' of 'niet
toegelaten'. Maar anders was geen,

censuur.

IH oe ¡aneN ÐËFTrc HEEFT DE

KATHOLIEKE KERK VOOR HET EERST ZELFS

EEN ErcEN'FTLMKEURTNc' TNGESTELD,

wA,ARBTJ vooR HET EERsTE'vooR ALLEN
. VOOR VOLWASSENEN EN AANKOMENDE

JEUGD . TE MUDEN' EN DERGELIJKE

WERD INGESTELD...

...het was voorde verdelers, zaaluit-
baters en ons, operators, eenvou-
dig.
ln België is dat altijd zo geweest :

ofwelpresenteert ge uwfilm aan de
commissie - of niet. Het was niet
verplicht. Als ge hem niet presen-
teerde, was hij automatisch niet
toegelaten. De filmhuizen wisten
heel goed : deze film moeten we
zelfs nietaanbieden, zegaan hem
toch niet aanvaarden. Een andere
film werd dan welgepresenteerd,
kreeg een nummer op voorwaarde
van : dit en dat er uitsnijden, en dan
was hij : kinderen toegelaten.
lk herinner me niets dergelijks uit
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die tijd, of dan gebeurde dit mis-
schien in de filmhuizenzelt,maar
ik heb zelf nooit gehoord dat er iets
moest uitgesneden worden - als de
film kinderen niet toegelaten was.

Bexnrve ALS rN DE PARoCHTEZALEN DE

PASTOOR ZEI : DIE KUS MOET ER UIT-

GESNEDEN WORDEN...

Dat gebeurde misschien wel, maar
toch niet in de stad. Zelfs niet in de
wijkcinema's. Wat er nog altijd kon
gebeuren was dat iemand een
klacht indiende. De wet laat dit
toe. Veel later is dat nog gebeurd,
in de cinema Savoy o.a., waar ik
op het einde ook nog gewerkt heb.
Dat was met die seksfilms uit Zwe-
den en zo, waardoordefilmhuizen
al stukken waren uitgesneden.
Maar dan was het nog te veel.
Wat wij kregen moest door de
mannen van de gerechtelijke poli-
tie die elke vrijdag daar waren,
bekeken werden. lk moest daar-
voor elke week naar de Savoy, en
dan zegden ze me welke stukken
er uitgesneden moesten worden.
En als het teveel was, dan kwam
de procureurtussen, en dan was't

'¡erkeerd. Die moest dan beslis-
sen of de film werd aangeslagen

(dat is gebeurd!) of dat de film
mocht lopen op voorwaarde dat
bepaalde stukken er door mijwer-
den uitgesneden. Op donderdag
mocht de operator de stukken er
weerinstoppen.
Maarals de film werd aangeslagen
ging de kopie ook mee. En dan
moesten alle kopieën in gans Bel-
gië worden aangeslagen. Wij zijn
meer dan een keer di rect verwittigd
geweest door de bestuurder : doe
onmiddellijk de kopie weg zodat,
als 'die mannen' komen, ze die
niet kunnen aanslaan.

Eens zei de bestuurder me : 'van-
middag om twee uur komen ze,
doe de kopie direct weg...' lk heb
die dan ook dadelijk gedemon-
teerd, naar Brussel verstuurd, en
een andere film opgestoken. lk
kan niet meer zeggen over welke
film het eerst ging, maar het was
waarschijnlijk een van die Zweed-
se. En inderdaad, om twee uur
waren die mannen daar.
Ze kwamen direct naar de cabine.
lk herinnerme nog dat iktegen één
van dietwee, die nogalpretentieus
was, vroeg wie hij in feite was. Hij
vertelde me: 'ik ben die en dat', en
beval me de voorstelling dadelijk

stop te zetten. lk antwoordde dat
ik geen orders van hem te krijgen
had. Natuurlijkwas hij'er niet graag
bij', maar ik wist dat hij me niets
kon doen daar die film al was ver-
wijderd. lk zei: 'kijk maar eens'
(door het venster van de cabine),
wat hij ook deed. Hij begreep het
maarniet. lkvroeg hem -gespeeld
naief- wat er dan wel zo speciaal
was aan de film die draaide... Toen
zei hij me dat de film die liep was
aangeslagen. Ze hebben dan tot in
de kleinste kasten gezocht naarde
bewuste film, ze waren natuurlijk
zeer kwaad. Als er dus zoiets ge-
beurde, zal onze bestuurder wel
direct het filmhuis verwittigd heb-
ben, of omgekeerd. Alle exploitan-
ten zijn toen direct venvittigd. Maar
dat lukte niet altijd. Toch is dat bij
mijn weten maaréén keergebeurd
in de Savoy. Dat gebeurde wél
meer in het Leopolleke.
Het is dusvoldoende dateriemand
een klacht indient opdat ze er ge-
volg aan geven. Zijzeggen u ech-
ter nooit wie een klacht heeft inge-
diend. Dus als ze willen...
Wat merkwaardig is is dat die f ilm-
pjes uit Zweden die ertoen liepen,
nu in de patro nage zouden ku n nen
vertoondworden.



Het element'licht' verhoogde de
aantrekking van de'film-
tempe¡s' : finks de Capitole -

overdag en 's avonds, rechts
(Studio) Se/ecf idem, in de jaren
1950. Beide zalen aan het
Gentse'Zuid' bestaan niet meer.
(verzameling Warie, Gent)

T¡nuc NAAR HET aecrN. lN DE JAREN

VIJFTIG BENT U VERPLAATST NAAR

GTNEMA Orvr¡¡ oe Noonostnanr, waln
u - NAAR u vERTELDE- nEr vax Écr¡r
HEBT GELEERD..,

Ja, omdat daar een goede operator
was, een zekere PaulVan de Wie-
le. Daar stonden ook -voor Gent-
de modernste apparaten uit die
tijd, namelijk de Ernemann lV,van
Zeiss-lkon. Zulke nieuwe prachti-
ge projectoren waren zelfs in het
centrum van de stad niettevinden!
lk had erdetoelating pastegen de
avond mijn dienstte moeten begin-
nen, omdat ik gedurende de oorlog
twee jaar verder naar school ging
om mijn diploma van 'operator'te
halen in Brussel, in het'Philips'-
gebouw, in de 'Jules Joudain-
school'. Omdat er geen vroegere
trein naar Gent terug was trok ik 's
namiddags naar'de cinema' in Brus-
sel...
lk ben uiteindelijk ook een goed
operator geworden, dat mag ik zeg-
gen. Maar ik ben weltot aan het
einde van de oorlog in de City
gebleven, en slechts héél op het
einde naarde ldealverhuisd, maar
die zalen waren toch allemaalvan
dezelfde eigenaars.

Ze bezalen alle cinema's van de
Brugsepoort. Het waren drie asso-
crés, detweebroers noemden Flips,
en een zekere Percegaele. Nu is
dat een verzekeraar op de Vosken-
slaan. Ze bezalen dus al die za-
len : de City, ldéal, Cameo, Novy
... allemaal.
Het was een bloeiende zaak. Die
mensen hebben slim gehandeld.
Toen ze voelden dat het niet meer
zo goed meer ging met de cinema
zijn ze gestopt. Meneer Flips, die
uiteindelijk de baas was, is dan
naar Amerika getrokken met een
pralinier vanhier, naar San Diego.
lk heb hem wel nog eens ontmoet,
maar hijwas toen met vrienden en
ik heb uiteindelijk geen kans meer
gehad hem nog eens tespreken.
Nu is hij al lang dood...
Zijnbroer,ookeen slim iemand, is
bij de firma die de Majestic had
gegaan in het centrum van Gent.
Als allerlaatste was daar d e Cinex.
ln die tijd is de tweede meneer
Flips daar zoals men zegt chef de
sal/egeworden.
Hij is ondertussen ook gestorven.
De enige die nog leeft is meneer
Percegaele, die jonger was.
lk persoonlijk heb ook niet ge-
wacht op het failliet van de zaak.

lk ben daarweggegaan in 1978 ...
maar ging nog niet met pensioen
hoor!

Toen de oorlog voorbijwas ben ik
naarde Capitolegegaan als hulp-
operator. ln feite was dat naar de
Select, want de Capitole slond
onder sekwester, met die'oorlogs-
historie' met Lummerzheim en zo.
Het Engels leger, de Ensa, zal
daar. De maatschappij was nog
eigendom van Lummerzheim. Daar
zaten toen de Savoyen de Se/ecf
aan het Woodrow Wilsonplein bij.
De vrouw van Lummerzheim is er
baas geworden. lk ben dus begon-
nen in de Select als helper.
ln dietijd kon je in decentrumzalen
bijna niet aan werk geraken als
operator. lk ben daar slechts zeer
korte tijd gebleven en ben dan
vertrokken naar de Savoy in de
Kortedagsteeg, waar ik op zeer
korte tijd operator geworden ben.
Ze noemden dat nog'eersteopera-
tor', 'tweede operator', en zo. On-
dertussen volgde ik les per brief-
wisseling aan de Amerikaanse
school Sprayberry Academie of
Radio-Pueblo-Colorado om de
nieuwste technieken te leren ken-
nen.



Korte tijd nadien mocht ik begin-
nen in de Capitole aan het Graaf
van Vlaanderenplein, waar ik'eer-
ste operator' geworden ben.

Heer u vEEL coLLEGA-oPEBAToRS

cexe¡¡o?

Misschien wel tweehonderd. Mar-
cel De Sutter, Jules Van Dichelen,
Frans Alexander, Hubert Hellebaut,
Moonen.... Het is een speciaal
vakwaaraan velen begonnen, maar
ook vlug stopten. ln de Capitole
zijn er geweest die heel lang geble-
ven zijn, maar er zijn periodes
geweest dat hel om de vijf minuten
anderen waren. lk heb een héél
adressenboek bijgehouden...
Tijdens de oorlog ben ik inde City
gebleven en dan door speciale
omstandigheden naar de ldéal ge-
gaan.

U HEBT ALLE VERBoUWINGEN

MEEcEMAAKT tt¡ oe Se¿ecr, rN DE

Cnprote, EN ELDERS, MET DE EvoLUTTE

V¡t'l Oe ftln¡?

lru oe Cervrunv HEBT GE Noorr
ceweRrr?

Neen -ten andere, zo noemde dat
niet. Vroeger was dat Oud Gent,
slechts daarna is da| Century ge-
worden en daarna Cinex.
lk ben dus een tijdje eerste opera-
tor geweest onder een 'chef-opera-
tor'. Dat was een Fransman. Die is
ziek geworden -kanker gekregen-
en ik ben dan onmiddellijk benoemd
tot chef-operator. lk kreeg een
eigen bureel en moest me min of
meer de technische dienst aan-
trekken, alhoewel er in die tijd nog
steeds een dienst wasvanuit Brus-
sel. De helft van mijn tijd deed ik
bureelwerk, werk voorzieningen en
zo verder. Later hebben ze die
dienst van Brussel, die al door
duurder begon te worden, afge-
schaft. Cinémécanicwas de naam
van die maatschappij, maar men
heeft dan het contract voor het
technisch onderhoud verbroken en
ik ben chef van de technische
dienstgeworden.

Op dat ogenblik was ik chef-opera-
tor, chef van het technisch perso-
neel, elektricien... bijna alles werd
door het eigen personeel gedaan.
Vroeger had men zelfs metselaars
in dienst. ln mijn tijd was er een
elektricien, een helper en een tim-
merman in het technisch atelier
aan het werk . Zelfs de chauffage-
werken, werken aan daken en zo
meer, dat werd allemaal door het
eigen personeel gedaan. lk moest
dat regelen. Er moest dus nie-
mand meervan buitenaf komen, ik
regelde dat allemaal. Alleen als er
nieuwe installaties geinstalleerd
werden, kwamen mensen van de
firma met mij mee. lk heb dus de
gehele evolutie gekend van de cÊ
nemascope en verder.
Drie jaar lang hebben we ook de
Eldorado in de Veldstraat gehad
waar we de 3D-films hebben ge-
draaid - in de Capitoleendaar.
En met succes moet ik zeggen.
Maar we zijn daar moeten mee
stoppen zoals overal elders, door
hetfeit dat erzeergrote problemen

Ja, natuurlijk. lk heb in de Se/ecf
zelfs 28 jaar gewoond. Achter de
zaal was er een appartement. Bij
een cinema mag men niet wonen
of men moet onafhankelijkvan de
zaal kunnen buitengaan. lk had
een uitgang langs de Oude Schel-
destraat en moest dus niet via de
zaalingang.

ln de Majestic en Centu ry bijvoor-
beeld waren heel mooie apparte-
menten die tientallen jaren lang
leeg hebben gestaan omdateven-
tuele huurders niet buiten konden
zonder de cinema de passeren.

Drie maal operatorAlbert Warie
in de fifties : met de scooter
Pucn, in de projectiecabine van
de Savoy en bij de geluids-
versterking Sren¡e¡¡s in de Capi-
tole.
(verzameling Warie, Gent)

Technisch reglement te hanteren
door de filmoperators in de ja-
ren 1950 (rechts).
(verzameling Warie, Gent)

waren voor de ogen, slechts wei-
nig mensen konden ervan genie-
ten. Er zijn allerhande problemen
geweest enzezijn ermee moeten
mee stoppen. Die 3D{ilms zijn nog
zes à zeven jaar blijven lopen.
Maar die speelden we dan als ge-
wone films.
Een 3DJilm was een procédé met
filters en twee films op twee ma-
chines die synchroon liepen, mét
polarisatie. Het publiek kreeg daar-
bijeen brilopgezet, blauwen rood.
En met uw linkeroog zagje alleen
het linkerbeeld door de filter, en
rechts dito. Maar men moest daar-
voor perfecte ogen hebben.

\



PRAKTISTHE NINDTIVINÛEI{ VOON DE OPERATEURS

Inzake de ontvangstname, de projectie, de bewaring en

de terugzending van de filmkopiien

Test van
filmbaan.

Ontvangstname en nazicht van de kopijen.
Bii de ontvangstnamo van een nieuw filmprogramma :

- 
kontroleor het aantal dozen;

- 
zie zorgvuldig de st¡iat van de film na door vergeliiking
mst dc staat vormold op het Bulletijn van Nazicht dat
zich normaal in doos nummer I moet bovindsn.

Zo do vcrmoldingen op dit Bulletiin n¡et overeenstemmen
met Uwe bevindingen moet, véór Uw oorste vertonirg €en tclo-
gram verzondon worden aan hst filmvorhuurkantoor mêt verñol.
ding van de motiovon €tr do uitdrukking van voorbehoud.

LET OP r zo dcze formalitoit wordt v€rruimd zglt U ¡an-
sprakeliik. gestold kunnen worden voo¡ de beschadigingen dio
aan do kopii wordon toegebracht vóór ze op Uwe kabine
tookwam.

Om daar¡a¡ te verholpon ¡onder de proiector st¡l te loggen
hocft U duim on wijsvingor m€t VLOEIBARE PARAFFINE te
bevochtigon, waarna U met dio twee vingors lichtles do porfora-
ties langs elko k¡nt van de film aanraakt.

Na het afrollen van de spoel diengdc glijbanon mot eon
oolossinesmiddol sere¡nisd tc wodcn.J

Vooraleer do volgende spoelen j to zotton bcvochtigt U

ocn z¡cht doek mot vloeibrrc paraflne sn wriift U daa¡mcdo
lichlies ovor do twoo llankon van dèjôpgorolde film.

Het plal<l<en

Gebruik voor het plakkon geen zuivore ac€toñ€ maar eon
speciaal :ich i¡ de handel bevindend plakniddel voor onontvlam-
bare film.

Plak stesds oon film in do rui¡nte tussen de beelden.

Snii een film n¡€t door ln hct middon oner perforatio,

Gobruik bil voo¡keur €on plakporstoostelletie en oefon U
om de b¡eedto dor opeengeplakte dclen tof een m¡nimun te
herleidsn.

Gobruik in goon geval < plakbanden r in vorvanging van oon
plakmiddel voor filn¡.

Snii slochts het alle¡noodzakeliikste dool van eo¡ film ¡f,

Het oprollen, Stockeren en Terugzenden.
D9 U toevcrtrouwde film ropresonto(lrf ogn n¡ot onbelang-

riik kapitaal; ro¡g or voor ro niot tc bcschadigon,

Span do {ilm lichtjos aan TIfDENS hot oprollonl doo hot
nooit NA het oprollen wônt zo voroorr¿ôkt U liinen on kr¡bben,

Loat do ziikanton von do film tusscn duim cn wiisvingor
glijdon ondorwiil U ¡o in dc VERLCNCENIS VAN DE AS v¡n
dc wikkelm¡chi¡o houdt.

Rol nooit dc filn op tcrwiil U de spool in do hand houdt en
trek voo¡al do film ¡ist na¡r U toe want d¡n wordon de ziikanton
van de filn togon de boord va¡ de dra¡ionde spool goporst wst
hat ontstaan van dwarsloponde krâsson Ìof g€volg hooft.

D€ prskt¡¡k heeft bowezon dat, bil die vorrichting, hot
dragen van oen ring (voornamelijk aan dc linkor hold) oons to
m€or oorzaak kar ziin van beschadíging.

Vêrgeet riot, bii de torugzendíng, de kontrolokaart MIT
BITCEVOEGD SCENARIO in doos numñer I re plaatsên,

U behoudt enkel het Bullotiin van nazicht; klasseer het
rorgvuldig.

Wanneer U de filn op eon spil opspoolt om z€ tersg ¡n
de dozen te borgon moot U ro met de vlakke hand lsiden on
niet net geploo¡de vingors,

Belangrijke aanbevelingen.
a) MAGNETISCHE KOPIIEN ( 4 PISTEN I EN MAGOp-

TrscHE KOPTIEN.

Zo oen magnetische of een magopt¡scho kopii wordt gele-
vord, overtuig er U dan van dat al Uwe got¿nde transportroll€n
a¡ngopast wordon en or geen enkele standaard.rol in dienst bliilt,

b) SMEREN.

Gebruik goon lov€el aan olie. Een goed goplaãtsto drupp€l
is bster dan oon stroonpje olio dat novens de te smeren plaats
loopt.

Vorwiider bii elke smoring het eventueol t€vo€l aân oli€
€n vqrw¡tt¡g dc zaaldiroktour zo U oon olielok of -vo¡lios v¡st-
stolt.

Tokst von de lleer J. L, HOUSSA. oxpert-tochniokor.
Uitgegevon door de Vereniging dor Kinofrabostuurdors van

Belgiö - v,z.w,d, - Kor¡ngsst¡aat 241, Brussol,

de projector en re¡n¡gen van de

Hob stoeds onkele ¡neto¡ nieuwe film in voorraad. Maak er
een doorlopende band v¡n die U in de projoctor plâatst €n €en
50 tal kere¡ laât doorlope¡.

Zo de band dio proef zordor boscfiadiging doorst¡¡t loopt U
woinig l(ans Uw fil¡n te bcschadigen,

Zo de band ochter liinen, koordon ol prikken vertoont diont
dg ooruaak ervan opges¡roord vóér dc cotste voorstolling bogint.
Zo eoo¡komt U latere nlrighodol.

Reinig vóór ELKE vortoning de t¡¡nsportrollon on dc
glijbanon, dc goluidsaflcuer sn in hot algomeon, von bovon noar
ondor, alle delon van do projector w¡ar do film doorloopt.

Zorg steods Uwe k¡bi¡o smsttoloos zuivcr to houdon. Laot
nooit do fíl¡n in ranraking mot de vloor komol, waar zij stof.
doeltjes zal opnemen die, overgobracht op hot proiector.mecha.
nisms, de bron rijn van strepon en liinen.

Denk er¡on dot stof door ocn filmstrook wordt årngotrok-
kon zoals ijzor door eer nôgncet,

Het opwikkelen van het filmprogramma.

Stel Uw filmprogrâmmâ uit oen even aantal spoelon samen.
Plaats dezelfde spoolen sleeds op dozolfde pro¡ector; ¡¡ goval
van beschadigirg weet U onmid<lelliik wolke proiector schuld
hGoft.

len vormenigvuldiging van het aant¡l mork- of kontokens
op het eirdo van ieder filndeel is uit den boze; stcl U tovreden
met het rôglemont¡i¡e teken d¡t is aangobracht.

Zo olke oporateur ziin < eigen r systoom wil gobruiken ral
hot oindo van een filmdeel alras een opoenhoping van gat€n,
kruisen, strepen en dergelijke soo¡ten merkt€k€ns wordên, waar
ge zoll niet meer uit wegwiis wordt,

Projecteer nooit sen filn dis onkol op een spil zonder wan-
don gebobíneord is, Ge kunt er akelig last noe krilgon,

Gebruik enkel sgoelon dio ¡n go6de stâat ziin. Zie na of de
wo¡den recht on zondor fouton ziin, Een kromgetrokkon spoel
is dodelijk uit dienst tc nemen want zij is oen bron van zw¡ro
filmbeschodiging.

Zo hot programma U wordt goleverd in dele¡ die 600 m.
lengto hobbon radon wij U aan Uw p¡ognmma op spoeten van
derolldo lengte (600 m.) sanen fe stellen.

Waakzaamhe¡d ti¡dens de voorstelling.
Zo do lilm tiide¡s het afrollen, bii de doortocht van do

gliibanen, aan hot < klapporen D gaât, bstokont dit dat de nieuwq
filmstrook gsl¡ti¡e afg€eft ¡ñ de verhitte gllibanen van de proieu-
tor. Een zw¡ro beschadiging k.n or het govolg van ziin.

9{.20{.
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Het fiffies-interieur van de Sfu-
dio Select, één der mooiste
centrumzalen die Gent ooit riik
is geweest.
(verzameling Warie, Gent)

De sublieme lnterbellum-
decoratie van de filmdoek-
omlijsting in de Capitole (1 935,
architect Geo Henderick) moest,
b¡¡ de introductie van de
Cinémascope worden aange-
past. Dit gebeurde op een even
opulente manier (midden en
onder).
(verzameling Warie, Gent)

pag. 1 1

Nostalgische affiche van een 3D-
film vertoond in cinema Oud
Gent,in de jaren 1930.
(verzameling Stadsarchief, Gent)
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Een tweede punt was, dat er geen
goede brillen waren, datwas maar
plastic, hé. Eens heb ik een goede
bril gehad, met échte glazen, en
datwas magnifiek, hé. Niettemin,
ge moest ogen hebben die zich
aanpasten, en dat was voor 60%
van de mensen niet zo.
We kregen die films echter nog
gedurende jaren daarna te verto-
nen, en we zagen dat omdat op de
kopie altijd een L of een R stond,
leftof right. Voorde projectie maak-
te dat echter geen verschil. Het
schijnt dat men nu terug pogingen
onderneemt om reliëf in de film te
brengen...

Ðe Capnoæ, DANK ztJ HAAR cnorE
acr¡reRscÈ¡¡E, wERD ooK Noc
REGELMATIG GEBRUIKT VOOR OPTREDENS

vAN zANcERs, EN vooR vaRtÉrÉ.,.

Er zijn ook veel orkesten naar de
Capitole gekomen, voor de oorlog,
tijdens en na de oorlog. En dan
meer en meer'vedetten'. Dat ge-
beurde in het winterseizoen op
scène, meestal op donderdag.
Soms's namiddags, maar meest-
al 's avonds.
En vroeger was daar veel plaats, er
was een grote scène omdat alle
toestellen, scherm, geluid en zo
meer, naarboven moesten kunnen
worden gehesen. We hebben zelfs
een orkestgehadvan honderd man.
Ten andere, die orkestmeester,
Pierrino Gamba, leeft nog. We
hebben daar zeer veel spektakels
gehad, in de jaren 1950...
Vroeger was de Capitoleingericht
voor decors, licht en zo meer. De
hoogte van de scènetoren was
zeventien meter! Dat zit daar nog
altijd, afgeschermd met een tralie-
werken metalen travers,met koor-
den.
Dat is allemaalverdwenen met de
komst van de' cinemascope' in de
jaren 1960, De Capitole was een
sterk gebouwde zaal,allemaal be-
ton. Maanden hebben ze daar
gewerkt. Twee maanden om de
scène te verbreden. Dat grote
scherm van de cinemascope kon
niet meer opgetrokken worden en
op den duur is alles verdwenen, de
verlichting, alles. Er zijn nog wel
spektakels geweest, maar beperkt.

Zangers en zo, dat kon nog, maar
geen grote decors meer.
De geluidsversterking bij zulke
evenementen gebeurde altijd door
de firma Van Hecke uit Gentbrug-
ge, dat is altijd perfect gedaan
geweest. Wijzelf hadden daarvoor
geen installatie. We hadden wel
een versterker om een micro aan
te sluiten en zo, maar die was niet
geschikt voor grote spektakels.

Urr wrr BESToND DE TEcHNTscHE

UTTRUSTTNG vnru oe C¿prrorczÉtr?

water gelopen. Men moest er dag
en nacht pompen, het complex lag
immers lager dan de riolering.

Toen erniemand meerwerkte, werd
erook niet meergepompt, en alles
kwam onder water te staan. Daar-
door zijn alle installaties kapot ge-
gaan. Als ze daar nu nog iets
doen, nemen ze stroom van daar-
naast, met een kabel...

VeRrel EENS wAT ANEKDoTES urr DE

TIJD DER VEOCTTEN?

We hadden daar maar 130 volt.
Overal elders in de stad lag 220
volt en 380 volt ofte drijfkracht.
Daar, in de Capitole, was dat niet
zo. Er bestond een hoogspan-

ningscabine en de elektriciteit
kwam binnen op 12.000 volt, klas-
siek, maar de uitgang was wel
trifasé. Overal inde Capitolewa-
ren dat lampen van 130 volt. En
noodlicht op batterijen van 1 1 0 volt.
Het voordeel van die 130 volt was
dat er nooit gebrom in de geluidsin-
stallatie zal(daar was Van Hecke
zo contentom).
Lampen voor 130 volt, die bestaan
niet meer. lk heb in mijn tijd daar
alle lampen stilletjes aan vervan-
gen naar 22Ovolt, want ik geraakte
aan geen lampen meer van 130
volt.
De hoogspanningscabine is er nog
altijd, maar is buiten dienst.
Na het failliet is daar alles onder

Het voorprogramma bestond uit
kleine attracties en variété, begin-
nelingen en védette américaine.
Slechts nade entre-acfekwam de
'ster'. ' Er traden hier tientallen
wereldvedetten op. Van Jan Kie-
pura en Martha Eggerth, Tino Ros-
si, Joséphine Baker, over The
Ramblers, onze eigen Leo Martin
en zijn orkest, Les Compagnons
de laChanson, totJohnny Halliday
en Sylvie Vartan. Teveel om op te
noemen.
Op een namiddag kwam bv. Mau-
rice Chevalier voor de repetitie.
Chevalier was nogal kieskeurig.
Onze elektricien was een échte
Gentenaar en op zeker moment
zei mijn elektricien op zijn 'platste
Gens' : "ja moar, als te zuu es kan
t'ij mijne...." (ge weet wel). Maar
Maurice, die had dat direct begre-
pen, want hij had hier vrienden in
de Vlaanderenstraat, ik denk dat
dit in 'Den lJzer'geweest is. Hij
kwam dus dikwijls naar Gent, ook
incognito. Hij was ook goed ge-
kend in'd'Oude Hoeve', in Latem.
Het was dus een uitdrukking die hij
begreep, en op slag was hijgekal-
meerd, en wijdachten, tja, dalzal
vanavond voor problemen zorgen.
Maarabsoluut niet,'s avonds klop-
te hijop de elektricien zijn schou-
der, zo van "ha, hoe is't", "com-
ment-ça-va"en alwat ge wilt.... Nu
ja, artiesten zijn over het algemeen
wat grillig, niet.

Eén van de aangenaamste was
Dalida. Die wilde zelfs geen loge.
Dat was de vriendelijkheid zelve.
En wie als man dan, ook de vrien-
delijkheid zelf was -we hebben
hem wel een viertal keren hier ge-
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had- dat was Gilbert Bécaud. AI-
leen vlak vóór de voorstelling was
hij zeer nerveus, dan moest ge
hem een beetje met rust laten.
Maar ge moest die mensen (zelfs
als het niet kon) zoveel mogelijk
voldoening geven.
lk heb zelf het geval gehad met
Jan Kiepura. Die vond bij de repe-
titie dat de verlichting onvoldoende
was. Alles brandde echter, ik kon
daar niets méér aan doen. Maar
dan moogt ge dat niet zeggen. lk
zei: we gaan het nodige doen. lk
ging dan eens naarboven, naarde

telefoon. lkwas altijd in verbinding
met de cabine, van waaruit het
licht hoofdzakelijk kwam. En ik
deed of ik iets zeiaan de operator.
Dan keerde ik terug, en vroeg of
het nu beter was. "Ja, perfect" zei
hij dan...

En Jacques Brel. Weet ge dat hij
zelfs één van zijn liedjes in zijn
loge in de Capitolegecomponeerd
heeft na zijn optreden hier?
De laatste vedette die we in de
Capitolezagen optreden was Mi-
reille Mathieu.

lru oe ¡nRe¡l zEslc HEBT GE ooK Noc
AAN FILMPRODUKTIES MEEGEWCRXT?

Dat is iets anders. lk werkte toen
voor Cinébe{ van Raymond Cogen
en PaulBerkenman. Die hebben
films in Gent opgenomen. Ze zijn
begonnen met een film of twee in
het Nederlands,die zijn geen suc-
ces geworden.
De eerstefilm in Gentwas'Prelude
tot de dageraad, met Nicole Nar-
cos en Jef Demedts, de huidige
directeurvan het NTG. Een beetje
een stunteligefilm. Ze hadden niet
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De Ciné Rex(l932, architect Geo
Henderick) - Le petít PalaÍs du
Cí néma - beantwoordde met zij n
fraaie gevel en interieur volledig
aan de internationale faam die
gelijknamige za¡en in binnen- en
buitenland kenden (boven en
rechts).
(verzameling Deseyn en Warie, Gent)
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veel middelen toen. De première
ging door in de Se/ecf in februari
1959. De tweede film was niet zo
slecht. Maar in die tijd kon je met
Nederlands gesproken films niet
ver gaan. Toen hebben ze de
beslissing genomen de derde film
in het Frans te maken. En dat was
' Amour d'Automne' -' November-
spelen'. Die was niet slecht, die
heeft in de Savoy en zo gelopen.
En ze hebben niet laten merken
dat het een Belgische film was.
Het publiek dacht dan ook dat het
om een Franse film ging.

De volgende film,' U ne demoise I le
sans bagage' is grotendeels in
Zwitserland opgenomen, in Hol-
land, in België -zelfs in Gent... De
film was niet slecht voor de be-
perkte middelen die ze hadden,
maar ze zijn een beetje te rap
gegaan, ze zijn onmiddellijk aan de
volgende film begonnen'Le vam-
pire' of zoiels, gedeeltelijk gef ilmd
in restaurant Den Helder en het
Coliseum, met decors van de foor
en van een zekere Declercq. lk
heb de montage voor een deel voor
mijn rekening genomen, ik was

toen student, en deed een beetje
van alles, o.a. aide-monteurvan
Cogen. De film was bijna voor de
helft gemonteerd toen men merkte
daI'Une demoiselle...' geen suc-
CES WAS.

Ze zijn toen failliet gegaan.
Nadien heb ik nog een tijdje met
Cogen gewerkt in Brusselvoor een
firma die een televisieprogramma
maakte voor de RTB. Dat waren
lessen Nederlands bestemd voor
Brusselaars die in banken werk-
ten, Le néerlandais pratique' . Wij
namen in 35 mm op omdat die

CaPltool - Selèct - Sâvoy - Arêne

Beperking Yen
Electrisch verbruik
l0 olo ln¡n u8rpl¡clltond

Wees spaarzaaml
Omsteek nlet te yroegl

Doet ylug ult t
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De reclame-auto van de
Capitole, einde jaren 1930 (bo-
ven).
(verzameling Warie, Gent)

De oorlogsjaren zetten een dom-
per op de lichtcultuur der film-
tempels (midden).
(verzameling Warie, Gent)

Affiche in Art-Decostijlvoor de
actuaf iteiten in filmzaal Cinéac
Veldstraat (1 939). Het lichteffect
is ook hier essentieel.
(verzameling Sladsarchief , Gent)

De ruime projectiecabinevan de
Capitole was in 1935 voorzien
van de toen modernste appara-
tuur:2 projectoren nec, stroom-
gelijkrichters WesnnonousE, een
lichtorgel en projectoren Bneu-
KERr voor dia's en speciale effec-
ten op het doek.
(verzameling Warie, Gent)
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films voorzien waren voor latere
voorstellingen in scholen. ln die
tijd was televisie nog in 16 mm,
dus onze films moesten daarna
van 35 naar 16 omgezet worden,
Dat is wél een succes geworden.
Cogen heeft zelfs felicitaties van
de minister gekregen - daar heb ik
de brieven van gezien, Er zi1n72
uitzendingen van ca. 15 minuten
elk van gemaakt.
Ook deed ik soms figuratie of een
kleine rol. Dat was mijn participa-
tie aan de produktie. Daarna is het
gedaan geweest.

Hlo cE ooK GEEN ErcEN BEDRTJFJE

vooR Rec¡-an¡e?

Nee, dat was niet zo. lk was wel
'distributeur' van dia's voor Gent
en omliggende voor Publi-Cinéen
Vandam K.H.

WeRo onnn MUZTEK op 75 eru laren
op 45 roene¡¡PLATEN er¡ ceoRanro?

Nee, dat was zonder muziek, maar
wel tekst voor dia's die op publici-
teitsplaten werd opgenomen en
later op magnetische banden.
Dáarna is dat totaal afgeschaft en
is hetdefinitief film geworden, om-
dat film niet zo duur meer was en
ook kleinere firma's zich dat kon-

den permitteren. Ten slotte zijn
het allemaal dezelfde films gewor-
den, in de cinema of op televisie.
Vandam K.H is nu samen met
RMB.

Er.r noe rs uw LooPBAAN DAN

eeËlr'lolco?

lk ben gestopt bij Sofexim op het
ogenblik dat het slecht begon te
gaan.
lk heb me dan maar laten 'afzetten'
(ontslaan) om'economische rede-
nen'en daardoorheb ikdie miserie
van het faillissement niet gekend.
Tijdelijk is de boel nog overgeno-
men door H ey I en. Ondeft ussen was
Cinex overgenomen, de Plaza, de
Rex...
Volgens mij is dat het begin van
het einde geweest. En dan is na-
tuurlijk de Decascoop gekomen.
Heylen is hier in Genl op tijd ge-
slopt, maar in Antwerpen is hijtoch
failliet gegaan.

lx lEes HIER DAT uw MoEDER Noc
KAssrERsrER GEwEEST rs. E¡r oar vooR

TEMAND DrE zo'N GoEDE AcrRtcE ts

GEWEEST ...

Ja. Mijn moeder moest werken na
die krach. Ze heeft in de Grand
Bazargewerkt, is nog verpleegster

in de I n stitu t M ode rne geweest. Ze
heeft nog van alles gedaan, Op
hetzelfde ogenblik deed ze thuis
nog voetverzorging en zo. Maar
heeft nooit iets meer op het toneel
gedaan...
Nadien is ze begonnen in de cine-
ma. Want ik ben in de Capitole
geraakt op het moment d alzijdaar
'caissière'was. Nadien is ze naar
de ldéalin de Wondelgemstraat
gegaan. Daar heb ik mijn vrouw
leren kennen. Zij was daar 'ouvreu-
se'. Later is ze' ouvreuse'gewor-
den in de Movy - die afgebrand is
en nadien toT Metroherdoopt. Dan
is zij ook gestopt.
lk heb ongelukkig genoeg mijn
vrouw verloren toen ze pas vijftig
jaar oud was.

De zaaloeconATrE rN wuxct¡ren¡A's EN

DE CINEMA,S VAN HET CENTBUM wAs
VERSCHILLEND, NICT?

Ja, en toch waren de zalen van die
wijkcinema's zoals de Movymooi
hoor. Niet allemaal. De ldealen
zo, die was oud, maar de City en
de Movy, dat waren mooie zalen,
nieuw van nel vóór de oorlog. En
kwestie van installatie : daarwaren
de cabines moderner dan in het
centrum!
Wat ik misschien nog kan vertel-
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len. ln de Capitole was het bv.
normaal om affiches een jaar op
voorhand te zien,
ln de Capitole had men eerst de
'mezzanines' en hoger het 'bal-
con'. Daar was een heel lange
gang over de volledige breedte van
de zaal die volhing met affiches
van voorstellingen van het daarop-
volgende jaar. ln die tijd kon men
een film nietverlengen. Men had
defilm voorachtdagen en dan was
't gedaan. Men kon hem later her-
nemen, maar verlengen niet.

Her veRsc¡u- MET HET CENTRUM wAs
DAT rN DE wuKctNeuA's B eru z¡lrs C-
FILMS WERDEN GEGEVEN, OF ZELFS TWEE

ACHTER ELKAAR, EN IN HET CENTRUM

NIET.

Vóór de oorlog werden er altijd en
overal twee f ilms afgedraaid. Maar
de Duitsers hebben dat ingevoerd:
één film slechts per voorstelling,
en dat is zo gebleven.
ln de Actual oÍ Cineac werden
alleen maar filmactualiteiten en
bijfilms vertoond. De Actualin de
Veldstraat is daar mee begonnen,
met actualiteiten, tekenfilms en-
zovoort, maargeen hoofdfilm. Dat
bleek geen succes en de zaal is
overgenomen door de Ci neac. Hel
heeft niet lang geduurd. Ze zijn

daar dan terug hoofdf ilms bij gaan
brengen. Ook dat is geen succes
geworden.
Daarna is het systeem over geno-
men door de Eldorado, die ertoch
lang is gebleven.

Hoe sro¡ro HET MET DE FILMZALEN

oNDER HET Durrs eewlNo?

De Duitse filmproductie was goed
in dietijd. En een bewijs isdat men
sommige films uit die periode nu
nog kan terugzien.
Bijvoorbeeld de film met Marika
Röck:' Co ra Te rrl E enf iIm waarin
ze twee rollen speelt, die van twee
ZUSSEN.

Marika Röck was een actrice uit de
duizend. Die kon alles. Die kon
spelen, die kon dansen, die kon
zingen... Als men die film nu te-
rugziet is die technisch wel wat
depassé, maar het scenario, zelfs
de montage is goed. Dat is met
nog films uit die tijd het geval.
Films met Ch risti na Söderbau m en
zo. Dat waren goede films.
De meeste mensen hier waren
zeker tegen de nazi's, maar ze
gingen toch naar de cinema, ze
trokken zich dat niet aan.
Op dat moment had men niets
anders dan Duitse, Franse en -in
mindere mate- ltaliaanse films.
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Elke week werd daarbij geen Duit-
se, maar Belgische actualiteiten
vertoond, met enkele Belgische
onderwerpen en slechts stukken
uit de Duitse Wochenschau - die
dus nooit volledig vertoond werd
aan het publiek, alleen aan de sol-
daten.
Problemen had men daar niet mee.
De Duitsetroepen behaalden over-
al successen - dat is ten andere
een tijdje écht zo geweest. Maar
de mensen maakten daar geen
problemen over.
Het gebeurde dat men de namid-
dag soms speciale voorstellingen
moest geven. Daar moest iemand
voor 'opkomen'. Zo bijvoorbeeld
voor de 

.7-odf-organisatie 
met f ilms

over Bayer, wetenschappelijke
films en zo. En dat was niet voor
hetgewoon publiek.
Wat er dan wel was waren die
voorstellingen voor die VNV'ers,
en dan was er altijd iemand bij u in
de cabine die u overalvolgde. Ge
wilde de film bobineren, bv. Dan
moest ge naar de bobinage, hij
ging met u mee... Omdat ze bang
waren dat men de films zou sabo-
teren. lk heb daar geen problemen
mee gehad. De baas vroeg of ik
dat wilde doen, en waarom niet -

als er iets te verdienen was. Vooral
in de oorlog, ge moést het doen,
hé...

Na oe oonloc wAS DAT wEL ANDERS,

ToEN wERDEN ZEKER ceg¡¡ Dutrse
FILMS MEER GEDRAAID.

Nee, dan kwamen ineensvanover-
al en direct de Amerikaanse films
uit. Die hadden weggestoken ge-
zeten gedurende de oorlogsjaren,
ook in Gent en Brussel. Waar, dat
weet ik niet, dat wist niemand.
l{iaar ze waren er. Direct. Van de
ene dag op de andere. lk moet u

niet zeggen dat ze veel succes
hadden...
ln de periode dat mijn moeder
'caissière' was in de Capitole, di-
rect na de oorlog, waren daar drie
kassa's. Twee beneden en één op
de trap naar het balkon. Toen was
het klassiek als men zei: "de voor-
stelling begint", de mensen alaan
detrap stonden te wachten voorde
volgende voorstelling. Als ze nu
twee minuten moeten wachten pro-

testeren ze al, maar toen stonden
ze uren in de rij. Toch was de
Capitole geen kleine zaal : 1750
plaatsen, dat was veel. Maar dat
zat voortdurend vol. Ook in de
week. Er bestond niets anders.
Dat en de Ancien Belgique in de
Veldstraat, waar jazz-orkesten
optraden. (verzameling MIAT, Gent)

E¡r oe DurrsE FrLMs, zrJN DrE DAN

VeneRnf.lO?

Dat denk ik niet. Het gaat niet altijd
zoals de mensen denken. Het is
daarom dat er in Gent tijdens de
oorlog ook Amerikaanse films ver-
borgen waren, zoals in de Vooruit.
En die zal er niemand gevonden
hebben, wees maar gerust...

Tor aesLurr : wAT wAREN voon u DE

BESTE ZALEN WAT LOON EN WERK.

OMSTANDIGHEDEH AETROT?

De Capitole, Century en Æex: de
beste zalen voor het personeel.
Die beschikten er over rustruimte
of - zoals inde Century- zelfs over
een leegstaand appartement.
ln de Savoy bijvoorbeeld - inge-
richt in een oude kapel - was het
verschrikkelijk : kleine werkruim-
tes en ingesloten ...
De lonen waren ook niet zo ta-
meus. ln 1956 bijvoorbeeld ver-
diende een eerste operator in de
C ap ito I e maar 24,50 f r ank pe r u u r.

Andere - tweede - operatoren nog
minder. En in andere zalen was
dat maar 20,50 frank.
ln 1975 bedroeg het uurloon in
verhouding nog minder : 117,80
frankvooreen eerste operator, en
alle andere 1 
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Gent heeft in de voorbije decen-
nia teeds een of ander lokaal
filmtijdschrift gekend. ln sa-
menwerking met de populaire
Gentse Radiodistributie was dat
in de jaren 195O'Ciné-Genf met
goede filmrecenties. Rechts een
exemplaar uit 1958 met een foto
van Leo Martin.
(verzameling Warie, Gent)

Pag. 14 & 15
Filmglorie uit de oorlogsjaren :

de markt werd overspoeld met
Duitse producties. Andere dan
Italiaanse en collaborerende
Franse of Belgische films waren
verboden.
(verzameling Warie, Gent)
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IN DIT NUMMEì.

ACHT
F ILMBESPREK INGEN

ALLE DPROGRAMMA'S
Cinémo Opero
Theoter - Tentoonstel-
lingen - Voordrochten
Bols en Concerten

Filmkritische
ïribuloties

Kunstleven
Het progrommo der

Rodiodistributi¡

Wie is dat ?
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